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دل به نوید رعایت »اخلاق« داشتیم...
هادی سروش

تردیدی نیســت که در طلیعه انقلاب، »اخلاق« به عنوان مسیر و مقصد انقلاب 
معرفی شــد. اخلاق در جهتِ اثباتی، یعنی؛ ادب، احترام، احســان، و در جهت 
ســلبی، یعنی؛ دوری از بی ادبی، بی حرمتی، کینه ورزیِ برخاسته از زخم های 
کهنه و اتهام و ریاکاری و...  در میان همه ضد اخلاق ها، نباید از آتش »حســد و 

حسادت« غفلت ورزید.
امروز در تریبون سیاســی کشور الفاظی از برخی شکست خوردگان »انتخابات« 
شــنیده می شود که کمترین شــماره ای از »اخلاق« برایشــان ثبت نمی شود! 
تعبیراتی که مثلا از تریبون مجلس و یا تریبون نماینده مجلس در جلسه دیگر 
و یا فضای مجازی نسبت به کسانی که معتقد به مذاکره با آمریکا )به درستی و 
یا نادرســتی( هستند شنیده و دیده می شود که غصه آور است ! مانند؛ »جریان 
نفوذ«، »فاقد شــرافت« و »مجنون« و »اگر بر شرافت فروشی خود اصرار کنند 

دیگر به یادداشت بسنده نخواهیم کرد«!
وقتی از تریبون های رســمی و یا از شــخصیت های حقوقیِ نظام این تعبیرات 
شنیده می شود، آدمی متوجه گمشده ای به نام »اخلاق« می شود که در طلیعه 

انقلاب، به عنوان مسیر و مقصد انقلاب معرفی می شد.
یکی از آسیب های اخلاقی که متوجه قدرتمندان و یا از قدرت بازماندگان است، 
»حسد و حسادت« است که وقتی از نهان دل برمی خیزد که شخص خود را در 
برابر یک نعمتی می بیند که به کسی رسیده و خود از آن محروم شده! این نعمت 

گاهی ثروت است و گاهی محبوبیت و قدرت.
»راغب اصفهانی« که لغت شــناس قابل اعتماد در الفاظ دینی است، در تعریف 

حسد، می گوید:
»حسد، آرزوی زوال نعمت از مستحق آن است و گاه این آرزو با تلاش درجهت 

زوال نعمت از آن شخص همراه می شود.«
حسود؛ چشم دیدن فرآیند مثبت شخص و یا گروهی را نداشته و مکنونات منفی 

درونی خود را به وسیله تخریب بیرون می ریزد.
این روند اختصاصی به فرد و منافع شخصی و یا خانوادگی ندارد و بلکه امروزه این 

پستی وپلشتی را در عرصه سیاست بیشتر می توان دید.
حسد اخلاقی، وقتی قدرت انفجار و تخریبش مافوق تصور می شود که در خدمت 
»قدرت سیاســی« قرار گیرد، و وقتی »قدرت سیاسی« بر یک »حسد اخلاقی« 
غیر محدود تکیه زند؛ دیگر به تخریب و حذف و نان بریدن، قانع نشده، بلکه آن 

چنان می کند تا رقیب سیاسی خود را از هستی ساقط کند !
خطرناک بودن این موقعیت، یعنی؛ لحظه ظهور حســد به حدّی است که باید 
به خدا، پناه برد؛ »وَمِن شَــرِّ حَاسِــدٍ إذَِا حَسَــدَ؛ -  به خدا پناه می برم؛ از شــرّ 
حسود هنگام حسادت ورزی!« قدرتمندانِ حسود گاهی متوجه مچ گیری و حذف 
هستند؛ از »تجسس د رامور شخصی« به وسیله »شنود« گرفته تا »پرستو«!! تا 

بتوانند در »تهیه گزارش« علیه رقیب  نقطه ناتمامی را جا نگذاشته باشد.
این حدیث را با دقت ملاحظه کنید؛ حضرت صادق)ع( فرمود: »هر که برای ایجاد 
ضرر به مؤمنی،  مطلبی را مطرح کند تا آبرو او لکه دار شــود و از چشــم مردم 
بیفتد و جایگاهش پیش مردم تخریب شــود، خداوند او را از دوستی خود خارج 
می کند  و به سمت شیطان رانده شود ]وچنان این شخص منفور خواهد شد که 
حتا[ شیطان هم او را نپذیرند؛ - مَن رَوی علی مُؤمن رَوایة یرید بها شینه و هدم 
مروّته لیسقط من اعین الناس اخرجه الله من ولایته الی ولایة الشیطان فلایقبله 

الشیطان.«)اصول کافی(
باید خطر »حســد ورزی« از ســوی صاحبانِ قدرت را بــه خوبی دریافت کرد. 
»حســود بودنِ یک فرد در امور عادی زندگی قابل مقایســه با حسادتی که از 
ذَائلِِ  تریبون عمومی پخش می شود، نیست و اگر امام  علی)ع( فرمود: »رَأسُْ الرَّ
الحَْسَدُ؛ ریشــه تمامی رذیلتها ]و صفات ناپسند[ حسادت است.« شاید ناظر به 
همین تخریب بی حد و مرز قدرتمندان فاسد باشد و نه حسدی که در دل یک 

شخص عادی نسبت به شخص عادی دیگر ایجاد شود.
بدتر اینکه بر این حســد توام با زور و قدرت سیاســی خود، پوشــش »دیانت و 
مصلحــت« قرار داده تا به دیگران القاء کند در حال »مجاهده فی ســبیل الله« 
است ! این در حالی است که همه روش های اقدامی این »فاسدان مفسد« مورد 
نفی و تحذیر دینی اســت. این پسَتی سیاسی، در قرآن مسبوق به سابقه است. 
قرآن به جامعه و حکومت اسلامی هشدار می دهد؛ »مبادا اشتباهات بنی اسرائیل 
در حرکاتی که بر محور حســادت بود در شما شکل بگیرد!« »وَدَّ کَثِیرٌ مِنْ أهَْلِ 
اراً حَسَداً مِنْ عِندِ أنَفُسِهِم مِنْ بعَْدِ مَا تبََیَّنَ  الکِْتَابِ لوَْ یرَُدُّونکَُم مِنْ بعَْدِ إیِمَانکُِمْ کُفَّ
؛ - بســیاری از اهل کتاب از روی حســد آرزو می کردند شما را بعد از  لهَُمُ الحَْقُّ
اســلام و ایمان به حال کفر بازگردانند، پس از آنکه حق کاملًا برای آن ها روشن 
شــده اســت .. خدا می داند با آنان چه بکند.« نکته دیگری که قابل توجه است 
این اســت که افرادی که آگاهانه وسیله ای برای امیالِ حسدِ »اصحاب قدرت« 
شوند و در حُکم همان فاسدان مفسد خواهند بود. در صحیحه اسحاق بن عمار 
از قولِ امام صادق)ع( نقل است که حضرت فرمود: »کسانی را که با نقل و انتقال 
حرف ها، باعث می شــوند که سخنی به »مرکز قدرت« رسیده و باعث مشکلات 
برای کسی شود را در ردیف قاتلان انبیاء قرار داده است؛ - والله ما قتلوهم بأیدیهم 
ولا ضربوهم بأســیافهم.. ـ درباره آیه »این بدان سبب است که به آیات خدا کفر 
می ورزیدند و پیامبران را بناحق می کشــتند«ـ فرمود: به خدا قسم که آنها را با 
دســتهای خود نکشتند و با شمشیرهای خویش نزدند، بلکه سخنان شان باعث 
کشته شدن شدند.« )اصول کافی( آنان که قدرت سیاسی و اداری و قضائی خود 
را در خدمت حســد قرار می دهند، بدانند که آنچه علیه دیگران روا داشتند، به 
زودی در همین دنیا به شــکل دیگری گریبان گیرشــان خواهد شد؛ درحدیث 
صحیــح از امام صادق)ع( اســت که؛ آن جناب از رســول الله )ص( نقل فرمود: 
»کســانی که بدنبال نقاط ضعف افراد باشند، خدا نیز نقاط ضعف و حساسیت 
برانگیز آنان را دنبال نموده و هر کجا که باشند و حتا اگر از جلوی دیدگاه هم دور 
شده باشند، مفتضح شان خواهد نمود؛ لا تتبعوا عوراتهم فانه من تتبع عوارتهم 
تتبــع الله عورته و من تتبع الله عورته یفضحه و لو فی بیته.« ]اصول کافی[ نکته 
پایانی؛ این نوشــته که از سر دلسوزی اســت، نشان از این نیست که همه افراد 
دخیل در نظام از اخلاق فاصله گرفته اند! بله؛ کم نیســتند افرادی که در موضع 
قدرت، مانند موضع انزوا بسیار اخلاق مدار بوده اند. اما روش و گویشِ ضداخلاقی 
از تریبون رسمی هرچقدر کم هم باشند مانند لکه سیاهی بر پارچه سفید است 

که انظار را به خود جلب می کند.

یاداشت

 توضیح دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی
درباره شایعه عزل و اخراج جمیله علم الهدی

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره شایعه عزل و اخراج جمیله علم الهدی 
توضیحاتی ارائه کرد.

حجت الاســلام عبدالحسین خسروپناه، دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی  
درباره شایعه برکناری جمیله علم الهدی )همسر شهید رییسی( از شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اظهار داشــت: موضوع کناره گیری و برکناری خانم علم الهدی   
نبود، واقعه شهادت شهید رییسی حادثه تلخی برای کل کشور،  به ویژه خانواده 
ایشان بود.  پس از شهادت آقای رییسی هم خانم علم الهدی از لحاظ روحی و 
جسمی توان این را نداشت که ریاست ستاد تعلیم و تربیت شورای عالی انقلاب 
فرهنگی را ادامه دهد و بعد از شهادت آقای رییسی بارها از بنده خواستند که 

فردی دیگر به جای ایشان این مسئولیت را بپذیرد.
بــه روایت ایلنــا، وی ادامه داد: با این حال ۶ ماه صبر کردیم و در این مدت به 
خانم علم الهدی اصرار و خواهش کردیم که این مســئولیت را ادامه دهند اما 
به جهت مســائل روحی نتوانستند و از این رو پیشــنهاد خودشان این بود که 

معاونشان )آقای موسوی( جایگزین شان شوند.
خسروپناه درباره انتشــار این خبر در برخی از رسانه ها با عنوان اخراج و عزل 
همسر  رییسی تاکید کرد: این سخنان سخیف و نفاق گونه برخی از افراد بود و 

به هیچ وجه صحت نداشت.

رویداد

 افشای جزئیات نامه مهم رهبری
به مجلس درباره قانون مشاغل حساس

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس درباره بررسی اصلاح 
قانون نحوه انتصاب افراددر مشاغل حساس در کمیسیون 

اجتماعی توضیحاتی ارائه کرد.
مهدی اسماعیلی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی، درباره آخرین بررسی های کمیسیون اجتماعی 
درباره اصلاح قانون نحوه انتصاب افراد در مشاغل حساس 
گفت: در جلســه روز یکشنبه کمیســیون قانون انتصاب 
افراد در مشــاغل حساس بررسی شــد. اصلاح این قانون 
در کمیسیون اجتماعی چندین جلسه در دستور کار قرار 

گرفته است.
بنابــر گزارش ایلنا، وی ادامه داد: بــه هر حال نمایندگان 
نقطــه نظراتی در این زمینه دارنــد. نماینده دولت که در 
جلسات قبل آمده بود اعلام کرد که نظر دولت روی اصلاح 
یک جمله اســت آن این است که این محدودیت ها شامل 
فرزندان نشود. اگر این موضوع اصلاح شود ما حرفی نداریم. 
اما برخی پیشــنهادها هم از سوی برخی مسئولین وجود 
دارد و حتی ارجاعاتی هم از خارج از مجلس به کمیسیون 

شد.
این عضو کمیســیون اجتماعی با اشاره به این پیشنهادات 
گفت: موضوعاتی که در این پیشــنهادات بود این بود که 
اگر به طور مثال این فرد عضو هیات علمی دانشگاه ها باشد 
یا اینکه یک فرد نخبه باشــد، در چنین شرایطی چه کار 
باید انجام دهیم؟ لذا از نظر نمایندگان گستره و دامنه این 
موضوع وسیع تر از آن است که به طور مثال بخواهند یک 
جمله را تغییر دهند از همین رو رئیس کمیسیون بررسی 
اصلاح این قانون را به کمیته ای که در کمیسیون اجتماعی 

فعال است، ارجاع داد.
وی ادامه داد: در این کمیته با دعوت از برخی صاحب نظران 
و برخی مســئولین ذیربط این پیشنهادات را بررسی هایی 
کنند. روز یکشــنبه هــم دوباره این موضــوع در صحن 
کمیسیون مطرح شــد و ایراداتی که بود مورد توجه قرار 
گرفت البته برخی از نمایندگان هم نپذیرفتند یعنی گفتند 
منظور دولت همان جمله اول بوده است و شاید منظورش 
هیات علمی نبوده اســت و می گفتند که اگر قرار باشــد 
این اصلاحیه به طور گســترده تر مورد توجه قرار گیرد و 
تغییر کند، باید رای گیری شــود. لذا به صورت استمزاجی 
این موضوع رای گیری شــد که آیا به صورت گســترده تر 
پیشــنهادات نمایندگان لحاظ شــود یا نه؟ و بررسی این 

موضوع به جلسه  آنِده موکول شد.
اسماعیلی تصریح کرد: در حال حاضر درخصوص اصلاح این 
قانون نتیجه قطعی گرفته نشده است تا این تصمیم گیری 
انجام شــود و در صحن مجلس مطــرح و مراحل خود را 

طی کند.
وی دربــاره نامه رهبر انقــلاب در این زمینه گفت: در این 
نامه آقا فرموده بودند که تدبیر شود. برخی دوستان درباره 
این کلمه تدبیر شــود می گفتند نظر آقا مثبت اســت اما 
برخی دیگر از نمایندگان می گفتند که نظر آقا این اســت 
که بررسی شــود کدام یک به صلاح کشور است. لذا نامه 
صراحت نداشــت که به طور مثال آقــا این را می فرمایند. 
آقــا فرمودند که تدبیر کنید که این تدبیر کنید هم محل 
بحث نمایندگان بود که این موضوع هم فکر می کنم نیمه 
تمام ماند و باید دوباره مجددا این موضوع را مورد بررســی 

قرار دهیم.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: ان شاالله 
سعی می کنیم یک قانونی که جامع باشد و شمولیت داشته 
باشــد برای سالهای مختلف تصویب کنیم چراکه این یک 
موضوع مقطعی نیست که به خاطر یک فرد یک تصمیمی 
را بگیریم و یــا آن را رد کنیم بلکه می خواهیم یک قانون 
بنویســیم و این قانون هم باید جامعیت و شمولیت داشته 
باشــد تا در زمان های مختلف استفاده شود. هدف ما هم 
این اســت که یک قانونی که دغدغه ها و حساسیت هایی 
را به دنبال دارد، مصوب کنیم و تلاش می کنیم به صورت 
منطقی و کارشناســانه تر این موضوع را به صورت قانونی 

در بیاوریم.
اسماعیلی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره بررسی 
موضوع هیات علمی ها در پیشــنهاداتی که به کمیسیون 
شــده است، گفت: رفت و آمد برای نخبگان و هیات علمی  
مشکلی ندارد اما انتصاب این افراد به برخی از مشاغل که 
حساس است، در این بحث موضوعیت دارد. مشاغل حساس 
هم در لایحه دولت تعریف شده است. بنابراین انتصاب این 
افراد در مشاغل حساس مطرح شده است. بحث تابعیت هم 
مهم است کسی که دو تابعیتی است برابر قانون نمی تواند 
در مشاغل حســاس منصوب شود مگر اینکه قانون تغییر 
کند و راهکارهای جدیدی در این زمینه ارائه شود که این 
موضوع در کمیســیون بحث شده اســت و انشاالله به یک 

نتیجه مشخص هم برسیم.

ادعای یک نماینده مجلس از تلاش ها 
برای رفع فیلترینگ

یک نماینده مجلس از رفع فیلتر شبکه اجتماعی اینستاگرام 
و پیام رسان تلگرام تا شش ماه آینده خبر داد.

احمد فاطمی، عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی گفــت: علی رغم بعضــی از مخالفت هــا با رفع 
فیلترینگ، اما اجماع کلــی در این خصوص وجود دارد و 
ظرف ۶ ماه آینده شاهد رفع فیلترینگ تلگرام و اینستاگرام 
خواهیم بود. بنا به روایت شفقنا، احمد فاطمی در رابطه با 
آخرین وضعیت رفع فیلترینگ شــبکه های مجازی، اظهار 
داشــت: رفع فیلترینگ واتــس آپ و گوگل پلی که انجام 
شــد و در حال حاضر رفع فیلترینــگ دو پلتفرم تلگرام و 
اینستاگرام در شورای عالی فضای مجازی در حال بررسی 
است و به نظر من خبر خوشی را در آینده خواهیم شنید.

این نماینده مجلس با بیــان اینکه رفع فیلترینگ تا عید 
انجام نخواهد شــد، گفت: علی رغم بعضی از مخالفت ها با 
رفع فیلترینگ، اما اجماع کلی در این خصوص وجود دارد. 
چراکه با محدود کردن، نمی توانیم به اهدافمان در فضای 
مجازی دســت یابیم و باید مدیریــت لازم در این زمینه 
انجام شود. وی معتقد است: فیلترینگ از مرزهای اخلاقی 
ما حفاظت نکرد و فیلترشــکن ها باعث شد که بسیاری از 
ســایت هایی که در شــرایط عادی قابل دسترسی نیست، 
در دســترس نوجوانان و کودکان ما باشد. فاطمی در پایان 
خاطرنشان کرد: ممکن است مخالفان تمام تلاش خود را 
برای عدم رفع فیلترینگ انجام دهنــد، ولی این امر مانع 
نخواهند شــد و ظرف ۶ ماه آینده شــاهد رفع فیلترینگ 

تلگرام و اینستاگرام خواهیم بود.

مجلس

دبیر کل حزب مردم سالاری گفت: اگر 
بگویم 70 درصــد افزایش قیمت دلار 
مربوط است به عوامل اقتصادی داخل، 
حتما 30 درصــد مربوط به بحث روابط 
با  الملل، دیپلماســی و اقتصادی  بین 
تحریم ها  تا  اســت،  جهان  کشورهای 
رفع نشود شاهد کاهش ارزش پول ملی 

خواهیم بود.
مصطفــی کواکبیان، دبیــر کل حزب مردم 
سالاری در گفت وگو با دیدار نیوز در پاسخ به 
این سوال که فاجعه کاهش ارزش پول ملی 
و روند افزایشی نرخ ارز و سکه چه پیامدهای 
در اقتصاد ایران و طبقه فرودســت در کشور 
خواهد داشت؟  با اشاره به اینکه خیلی قائل 
نیستم که تمام مشکلات مربوط به افزایش 
قیمت دلار به بحث های مدیریتی و بحث های 
اقتصاد داخل مربوط اســت، گفت: زمانی در 
دوره مرحوم رئیســی این جمله زیاد گفته 
می شد که »ما زلف اقتصاد و معیشت مردم 

را به تحریم های خارجی گره نمی زنیم«، اما 
واقعیت این اســت که اگر بگویم 70 درصد 
افزایش قیمت دلار مربوط اســت به عوامل 
اقتصــادی داخل، حتما 30 درصد مربوط به 
بحث روابط بین الملل، دیپلماسی و اقتصادی 
با کشــورهای جهان است، این یک واقعیت 
اســت و ما نباید آن را فراموش کنیم که تا 
تحریم ها رفع نشود شاهد کاهش ارزش پول 

ملی خواهیم بود. 
کواکبیان با اشــاره به اینکه دکتر پزشکیان 
گفته اند که ما با تصمیمات ســران سه قوه 
مباحــث کلان اقتصــادی را برنامــه ریزی 
می کنیم، خاطر نشان کرد: من این موضوع 
را خیلی قبول ندارم، چون برمبنای دیدگاهی 
که ما داریم شورای در قانون اساسی با عنوان 
سران ســه قوه وجود ندارد که تصمیماتش 
جنبه قانونی داشته باشــد، این یک کار فرا 
قانونی اســت و ما همیشــه مخالف بودیم؛ 
امیدواریم زمانی فرا برسد که با اصلاح قانون 

اساســی بتوانیم این رویه های غیر قانونی را 
حل کنیم. دبیر کل حزب مردم ســالاری با 
اشــاره به اینکه من معتقد هســتم که باید 
بپذیریم برای رفع تحریم ها و آن 30 درصد 
حتما بایــد برنامه ریزی کنیم، یادآور شــد: 
هیچکســی واقعا نباید بحث داشته باشد الا 
و لابد مشــکل ما با مذاکره بــا ترامپ حل 
می شــود، اما این را هم نباید بحث داشــته 
باشــیم که بدون ارتباطات بیــن المللی ما 
می توانیم همه مشکلات خودمان را از لحاظ 

اقتصادی حل کنیم.
وی با بیان اینکه بالاخره باید راه حلی برای 
رفــع تحریم ها پیدا کنیم افزود: هر کســی 
هر دیدگاهی دارد بایــد راه حلی پیدا کند، 
این های که داغ هســتند در مجلس و همه 
کاسه کوزه ها را می خواهند سر وزیر اقتصاد 
بشکنند، از همه آنها می خواهیم بگویند بحث 

رفع تحریم ها چگونه باید انجام شود؟
کواکبیان خاطر نشان کرد: زمانی که من عضو 

کمیسیون امنیت ملی بودم همه بانک ها چه 
بخش خصوصی و چه دولتی گفتند تا بحث 
FATF ما حل نشــود، روابط بانکی ما حل 
نمی شود، حالا علارقم اینکه با دستور رهبری 
مجمع تشخیص قرار شده است این مشکل 
را حل کند، این مشکل هنوز حل نشده است.
دبیر کل حزب مردم ســالاری با بیان اینکه 
چرا ما نمی خواهیــم بپذیریم مباحثی را در 
داخل می شــود حل کرد و ارزش پول ملی 
را حفــظ کرد، پس آنها را انجام بدیم، گفت: 
اگر هم نخواهیم و ضرورتی نداشــته باشــد 
مذاکره بــا ترامپ را تجربه کنیم، حتما باید 
برای برنامه های که علیه ما در داخل و خارج 
طراحی شــده اســت، برنامه ریزی کنیم تا 

تحریم ها را به هرشکلی هست رفع کنیم.
کواکبیان با تاکید بر اینکه رفع تحریم ها شعار 
نیست و با این که ما ملت مقاومی هستیم و 
مردم پایداری هستیم حل نمی شود، خاطر 
نشــان کرد: باید برای تحریم ها برنامه ریزی 
کرد و دور زدن تحریم ها با شیوه های که رایج 
بود مشکلی از ما حل نمی کند؛ باید به صورت 
شفاف برای رفع تحریم ها دست به دست هم 

دهیم و تحریم ها را حل کنیم.
وی خاطر نشــان کرد: در این صورت است 
که می فهمیم استیضاح وزیر اقتصاد در حالی 
که حق مجلس است، اما برخلاف وعده های 
اســت که در جلســات غیر علنــی مطرح 
می کنند که ما طبق وفاق ملی حامی دولت 
هســتیم، اما در عمــل می بینیم که همین 
مجلس که با حداقل آرا ســرکار آمده است، 
دارد برنامــه ریزی می کند که بر علیه دولت 
طرح استیضاح را مطرح کند و حالا که رسما 

اعلام وصول هم شده است. 
کواکبیان با اشاره به اینکه من معتقد هستم 
که جناح تندرو به دنبال این اســت که زهر 
چشمی را از دکتر پزشــکیان بگیرد، اظهار 
داشت: اصلا مباحثی مثل دکتر ظریف و آقای 
همتی بهانه اســت، اصل موضوع موجودیت 
دولت پزشکیان است، اینها هنوز باور نکردند 

که در انتخابات شکست خورده اند.

عضو ســابق مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: اگر کسی که مدتی طولانی 
برسر کار نبوده و اصراری هم بر قبول 
تنها  را  است  نداشته  وزارت  مسئولیت 
با گذشــت چندماه از آغاز فعالیت به 
اســتیضاح بکشــانند، این اقدام هم 
مدیریت در این وزارتخانه را لغو می کند 
و هم زیان آن برای کل کشــور خواهد 

بود.
محمد هاشــمی رفســنجانی در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به اعلام وصول استیضاح وزیر 
امــور اقتصادی و دارایــی در مجلس، گفت: 
اصولا ثبات در مدیریت یکی از اصول اساسی 
آن و از عوامل اصلی توسعه و پیشرفت است. 
اگر کسی که مدتی طولانی برسر کار نبوده و 

اصراری هم بر قبول مسئولیت وزارت نداشته 
است، را تنها با گذشت چندماه از آغاز فعالیت 
به استیضاح بکشانند، این اقدام هم مدیریت 
در این وزارتخانه را لغو می کند و هم زیان آن 

برای کل کشور خواهد بود.
وی افــزود: با این اقدام امــور وزارتخانه لغو 
می شود و تمرکز این مجموعه برای پیشبرد 
برنامه هــا و تلاش جهت کاهش مشــکلات 
کشور به تعویق می افتد. بنابراین شخص وزیر 
در این میان مطرح نیست، بلکه این وزارتخانه 
به دلیل جایگاهی که در راستای تنظیم امور 
اقتصادی دارد، بســیار نقش مهم و اساسی 
برعهــده دارد و در چنین وزارتخانه ای وجود 
و حفظ ثبات است که کارها را پیش می برد.

هاشمی ادامه داد: تعدادی در مجلس جمع 

شــدند تا این اقدام را انجــام دهند و برای 
اســتیضاح وزیــر اقتصاد در شــرایط فعلی 
کشور امضاء جمع کنند که تعداد امضاها به 
حدود 90 نفر محدود اســت و 200 نماینده 
از امضای آن خودداری کرده اند. این شرایط 
نشــان می دهد اســتیضاح رای هم نخواهد 
آورد، امــا تنها زیانی که دارد این اســت که 
امور وزارتخانه ای با جایــگاه ویژه، آن هم در 
شرایط خاص امروز برای مدتی لغو می شود 
و فعالیت های مدیران و مسئولان آن را تحت 

تاثیر قرار می دهد.
عضو ســابق مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تاکید کــرد: مجلس می تواند بــرای بهبود 
وضعیــت اقتصــادی کشــور و تامین بهتر 
معیشــت مردم، قوانین را اصلاح و بازنگری 

کند، موانع موجــود در راه فعالان اقتصادی 
را برطرف ســازد. اکنون شــورایی به عنوان 
هماهنگی ســران قوا مدت هاســت جلسه 
برگزار می کند و ســران هر ســه قوه در این 
جلســات اعلام می کنند برای رفع مشکلات 
کشــور هم نظر هســتند و می خواهند برای 
بهبود وضعیت کشور باهم تعامل و همکاری 

داشته باشند.
وی گفت: وقتی در این شــرایط جمعی در 
مجلس تصمیم به طرح استیضاح می کنند، 
به مســیر همکاری و تعاملی که هم رئیس 
مجلــس شــورای اســلامی و هــم رئیس 
قــوه قضائیه برای پیشــبرد امور کشــور با 
بی توجه اند  دنبال می کنند،  رئیس جمهوری 

و خلاف آن حرکت می کنند.

محمد مهاجری نوشــت: نمایندگان مجلس 
طرحی را تصویب کرده اند که تعداد وکلا از 
290 نفر فعلی بیشتر شود. ضمنا آنها دولت 
را مکلــف کرده اند برای اجــرای این طرح، 

لایحه ای را به مجلس ارائه دهد!
محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا در 
کانال تلگرام خود نوشت: قانون اساسی تعداد 
نمایندگان مجلــس را 270 نفر ذکر کرده و 
در اصل۶۴ افزایش آن را با توجه به بیشــتر 
شدن جمعیت به قوانین بعدی سپرده است. 
به همین دلیل این تعداد یکبار به 290 نفر 
رسیده و اینک مجلس بدنبال افزایش تعداد 

)ظاهرا به 330نفر( است.
به نظر می رســد پیش از آنکــه الزام قانون 
اساسی به افزایش تعداد وکلای مجلس مهم 
باشــد باید به جایگاه و عملکرد این نهاد در 

فرایند اداره کشور پرداخت.  مجلس کنونی 
کــه نماینــده تقریبا ۴ درصد ملت اســت، 
با افزایش تعــداد اعضایش قرار اســت چه 
معجزه ای بکند؟ مجلســی که دست کم در 
همین چندماه اخیر طلایی ترین فرصتهایش 
صرف این شــده که فلانی در دولت باشد یا 
نباشــد نزد جامعه چه محلی از اعراب دارد؟ 
گیرم ۴0 نماینده دیگر به جمع فعلی اضافه 
شد و در میان آنها چندتا پایداریچی و تندرو 
دیگر هم روی صندلی های ســبز نشستند؛ 

بعدش چی؟
فرض کنیم ۴0 نماینــده دیگر با هزینه هر 
نفــر بیش از ۱00میلیون تومان در ماه روانه 
بهارســتان شدند. ســودش جز خود آنها به 
جیب کی می رود؟ اگــر واقعا بجای مجلس 
290 نفری یا 330 نفری فقط ۱00 نماینده 

داشــتیم کــه کارآمد و کاربلــد و کاردان و 
کارکشته بودند و بودجه کمتری از بیت المال 

صرف آن می شد بازدهی بالاتری نداشت؟
مجلسی که خروجی اش لا اقل در دوره  های 
یازدهم و دوازدهم هو و جنجال بوده چه گلی 
به سرملت زده که حالا دنبال افزایش تعداد 
این طرح های  باشــند؟ بجای  نمایندگانش 
کیلویی باید به فکر خانه ملتی آنقدر قدرتمند 
و مسلط باشیم که شورای نگهبان و مجمع 
تشــخیص نتوانند مصوباتش را در چشم به 
هم زدنی هوا کنند. باید در اندیشه مجلسی 
باشیم که تیغ ردصلاحیت حتی جرات نکند 
از ۱00 کیلومتری نامزدهای فاخر و شــجاع 
آن رد شــود. این اتفاق چــه موقع می تواند 
بیفتد؟ وقتی که نامزدها آنقدر برجســته و 
شاخص باشند که بتوانند حداقل70 درصد 

شــهروندان را پای صنــدوق رای بیاورند. و 
انتخابات مجلس، یک جشن ملی باشد. وقتی 
این اتفاق رخ می دهد که نمایندگان از ترس 
ردصلاحیت، در دفاع از حقوق مردم، لکنت 
نگیرند. تا وقتی که نمایندگانی در طراز الان 
داریم  شــاید نیمی از تعداد اعضای مجلس  
هم زیاد اســت. مجلس ضعیف، فرمالیته و 
توســری خور است. شــخصا برای گروهی 
از نمایندگان مجلس احتــرام قائلم. بعضی 
از آنها در یک مجلــس قوی و کارآمد قطعا 
مفیــد و موثرند اما می توان از همین عزیزان 
هم گلایه کرد که چرا به سهم خود در برابر 
رفتار همکاران خود که شــان مجلس را به 
پاییــن ترین جایگاه ممکن تقلیل داده و قد 
سیاست ایران را کوتاه کرده اند  مهر سکوت 

بر لب زده اند؟«

دبیر کل حزب مردم سالاری در گفت وگو با دیدار نیوز:

تا تحریم ها رفع نشود 
شاهد کاهش ارزش پول ملی خواهیم بود

محمد  هاشمی:

استیضاح همتی خلاف تاکید سران قوا بر تعامل برای رفع مشکلات است

محمد مهاجری:
تعداد نمایندگان مجلس ۴۰ نفر زیاد بشود، که چی؟!

حسن رسولی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
 ،FATF گفت: بهترین احتمــال درباره
مجمع  اعضــای  توســط  آن  تصویب 
را   FATF تشخیص است. مجلس دهم
تصویب کرده و حال با تصویب آن گره 

از سر راه کشور باز خواهد شد.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلاین، حســن 
رسولی، فعال سیاســی اصلاح طلب، درباره 
بررســی پرونده FATF در مجمع تشخیص 
و سرنوشــت آن گفــت: من فکــر می کنم 
ارجاع مجدد این موضوع به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای رســیدگی دوبــاره، در 
راستای پشتیبانی و حمایت از خواست رئیس 
جمهوری اســت و بررســی مجدد پیوستن 
ایران به ســازمان اف ای تی اف قــدم امیدوار 
کننده ای برداشته شــده است. وی ادامه داد: 
همه کارشناسان مجرب تجاری، بانکی و پولی 
کشــور باور دارند که تصویب این پیشــنهاد 
در مجمع تشــخیص گــذرگاه تعیین کننده 
ای برای برقراری مناســب کم هزینه تجاری 
روان بیــن بانکی بین بخش هــای عمومی، 
دولتــی و خصوصی کشــور با نظــام بانکی 
جهان اســت. تا آنجایی هم کــه اطلاع دارم 

رئیس مجمع تشخیص پرونده FATF را به 
کمیسیون های ذی ربط مجمع ارجاع دادند و 
درخواست کردند تا کمیسیون 3 گانه مجمع 
طی جلساتی فشــرده دستور رهبری را مورد 
بررسی قرار بدهند. این فعال سیاسی اصلاح 
طلب درباره احتمالات بر ســر تصویب یا رد 
FATF گفت: بدترین پیش بینی که احتمالا 
قابل پیش بینی است، عدم تصویب مجدد این 
پیشنهاد در مجمع تشخیص است. این اتفاق 
هم بــرای دولت، هم منافع ملی و مردم خبر 
بسیار بدی است. یک احتمال دیگر نیز بر این 
است که پالرمو توسط مجمع تصویب شود، اما 
با CFT مخالفت شود که خیلی برای مسائل 

ملی ثمربخش نیست.
بنابر گفته رســولی، بهتریــن احتمال درباره 
FATF، تصویب آن توســط اعضای مجمع 
تشــخیص اســت. مجلس دهــم FATF را 
تصویب کرده و حال با تصویب آن برخی گره 

از سر راه کشور باز خواهد شد.
وی تاکید کــرد: لازمه رســیدن به بهترین 
گزینه یعنــی تصویب FATF و جلوگیری از 
تحقــق بدترین احتمال، به میــزان اهتمام و 
تلاش بخش های محترم دولت بستگی دارد. 

یعنی بســتگی دارد از رئیــس جمهوری تا 
وزرای ذی ربــط اقتصادی چون وزیر اقتصاد، 
وزیر صمت، رئیس کل بانک مرکزی و معاون 
حقوقی رئیس جمهور؛  چقدر اطلاعات مجاب 
کننده، دقیق و روزآمد را به اعضای مجمع و 
کمیسیون های مشترک بدهند تا امکان قانع 
ســازی اعضای مجمع موثر خواهد بود. فعال 
سیاسی اصلاح طلب هشدار داد: اگر کوتاهی 
از سوی دولت صورت بگیرد یا اعضای مجمع 
که به جای دریافت اطلاعات دقیق و به هنگام 

از ســوی دولت، از کانال هــای غیرمرتبط با 
دولت اطلاعات را کسب کنند، همچنین اگر 
ابتکار عمل به دست کسانی بیفتد که از ابتدا 
هم درتلاش بودند تا FATF تصویب نشود، 
باید منتظر ظهور و بروز بدترین فرضیه باشیم. 
وی ادامه داد: بنابرایــن عملکرد دولت برای 
عبور دادن کشور از این معزل چند ساله نقش 
اساســی دارد و اعضای مجمع تشخیص را با 
آخرین اطلاعات تخصصی و مجاب کننده آنان 

را قانع سازد.

حسن رسول:

 همه مخالفت ها با تصویب FATF از یک جنس نیست


